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Oœwiadczenie skierowane do minister edukacji narodowej Katarzyny Hall

Problemy szkolnictwa zwi¹zane z utrzymywaniem szkó³ i placówek oœwiatowych w zwi¹zku ze
zmniejszaniem siê liczby dzieci s¹ zauwa¿alne ju¿ od kilku lat. Do mojego biura senatorskiego trafiaj¹
proœby, zarówno w³adz gmin, jak i rodziców uczniów ze szkó³ zagro¿onych likwidacj¹, o podjêcie dzia³añ,
które w przysz³oœci zapobiegn¹ zamykaniu placówek. Gminy, zw³aszcza obejmuj¹ce tereny wiejskie czy
ma³omiasteczkowe, borykaj¹ siê z trudnoœciami zwi¹zanymi z utrzymaniem szkó³ i placówek oœwiato-
wych i niestety niejednokrotnie s¹ zmuszane do podjêcia dzia³añ zmierzaj¹cych do ich likwidacji. Takie
drastyczne dzia³ania spowodowane s¹ tym, ¿e coraz wiêcej zadañ spada na gminy, chocia¿ nie zapewnia
siê im w³aœciwych œrodków z bud¿etu. Wzrost kosztów, jak chocia¿by coroczne podwy¿ki dla nauczycieli
czy wzrost cen w porównaniu z latami ubieg³ymi, powoduje, ¿e wielkoœæ dop³at gmin do oœwiaty
kszta³tuje siê na poziomie czterdziestu i wiêcej procent ca³kowitych kosztów funkcjonowania oœwiaty.
Stanowi to oko³o 14–20% dochodów gmin. Subwencja oœwiatowa jest niewystarczaj¹ca, szczególnie
w tych szko³ach, gdzie klasy s¹ ma³e (dziesiêciu uczniów), a to powoduje, ¿e stan oœwiaty siê pogarsza.
W przysz³oœci grozi to koniecznoœci¹ zamykania kolejnych placówek oœwiatowych i szkó³. Stale rosn¹ce
koszty funkcjonowania oœwiaty, brak wzrostu subwencji, a tak¿e zmniejszanie siê liczby dzieci, dopro-
wadz¹ do tego, ¿e gminy bêd¹ zmuszone anga¿owaæ œrodki z innych Ÿróde³ albo likwidowaæ szko³y.

Sytuacja taka zauwa¿alna jest nie tylko w powiecie jasielskim, ale tak¿e w innych gminach wiejskich
czy gminach z ma³ymi miasteczkami na terenie ca³ego kraju. Zdaniem wielu, obecny przydzia³ subwen-
cji jest niesprawiedliwy dla gmin, w których jest ma³a liczba dzieci. Dlatego konieczne by³oby rozwa¿e-
nie zmiany przepisów w tym zakresie.

Przede wszystkim, wychodz¹c naprzeciw opiniom samorz¹dów gmin i powiatów, nale¿a³oby zmieniæ
zasady przyznawania subwencji oœwiatowej i uwzglêdniaæ etat nauczycielski, a nie liczbê uczniów. Po-
nadto znacznym u³atwieniem dla gmin by³oby wprowadzenie mo¿liwoœci nawi¹zywania stosunku pracy
z nauczycielem na podstawie przepisów kodeksu pracy w sytuacjach, gdy liczba dzieci w szko³ach pod-
stawowych jest mniejsza ni¿ sto, a w gimnazjach mniejsza ni¿ piêædziesi¹t. Pozwoli³oby to pozostawiæ
szko³y jako placówki publiczne w rêkach gminnych i nie przekazywaæ ich stowarzyszeniom.

Czy ministerstwo rozwa¿a wprowadzenie zmian w zakresie przyznawania subwencji oœwiatowej
i zwiêkszenie jej wysokoœci w taki sposób, aby jej przydzia³ pokrywa³ potrzeby samorz¹dów gminnych?

Czy rozwa¿ane s¹ inne zmiany, które w przysz³oœci zahamowa³yby postêpuj¹cy proces likwidowania
szkó³ w ma³ych gminach?

Maj¹c powy¿sze na uwadze, zwracam siê do Pani Minister z zapytaniem: czy problem likwidacji ma-
³ych szkó³ i placówek oœwiatowych jest analizowany przez ministerstwo i czy podjêto w tym zakresie sto-
sowne dzia³ania?
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